
Nagy-Küküllő
„ Nyelvében él a nemzet.” - Gróf Széchenyi István

XVII. ÉVFOLYAM
8. SZÁM
2023. AUGUSZTUS
MEGJELENIK
HAVONTA

KÖZÉLETI ÉS KULTURÁLIS HAVILAP – INGYENES, MERT MEGFIZETHETETLEN

A lap megjelenését 
támogatja:

C.I.Bratianu út 32 szám
Millennium-Ház

551003 Medgyes
Szeben megye

www.medgyes.ro

2. oldal

RMDSZ hírek

3. oldal

Unitárius 
gyermektábor

4. oldal 

1 milliárd lej a védett 
erdők tulajdonosainak

5. oldal 

42 iskolabusz elindult 
a szórványba

6. oldal 

Antal Árpád megkon-
gatta a vészharangot

7. oldal 

Vizaknai magyar 
napok

8. oldal 
Honosítás, 

anyakönyvezés, 
támogatások

 Az Erdélyi Politikai Iskola képzés-
sorozat hetedik évfolyama indul októ-
berben, amelyre olyan 18-36 év közötti 
erdélyi magyar fiatalok jelentkezését 
várják, akik érdeklődnek a politika 
iránt és hosszú távon saját közösségük 
alakítói, véleményformálói kívánnak 
lenni. A Mathias Corvinus Collegium 
(MCC) a Romániai Magyar Demokrata 
Szövetséggel (RMDSZ) és a Magyar 
Ifjúsági Értekezlettel (MIÉRT) partner-
ségben szervezett ingyenes képzésére 
szeptember 24-ig lehet jelentkezni.
 A hathónapos, öt alkalmat felölelő 
hétvégéből, valamint e-learning-tan-

anyagok feldolgozásából és beadandók készítéséből álló képzés során a résztvevők az elméleti 
tudásuk bővítése mellett gyakorlati tapasztalatokra is szert tehetnek. Az erdélyi magyar fiatalok 
számára kivételes lehetőségeket nyújt a kurzus, hiszen kötetlen formában beszélgethetnek 
magyar és külföldi politikai döntéshozókkal, valamint olyan támogató közösség részévé válnak, 
ahol a résztvevők a képzés elvégzése után is számíthatnak egymásra.
 A magyar és angol nyelven zajló képzés tematikája négy pillérre épül: különböző kész-
ségfejlesztő tréningekre; politikai menedzsmentre (pártok működtetése, kommunikációs rend-
szerek és kampányok, közvélemény-kutatási módszertan, általános menedzsment, közkapcsolati 
és közösségi gazdálkodási kérdések megvitatása); hazai és külföldi gyakorló politikusokkal, szak-
értőkkel folytatott háttérbeszélgetésekre, valamint az e-learning alapú oktatásra.
Az Erdélyi Politikai Iskola képzéssorozat vendégelőadói között minden évben elismert hazai és 
külföldi szakértők, politikusok szerepelnek. 
 Az érdeklődők 2023. szeptember 24-én éjfélig adhatják le jelentkezésüket. Az Erdélyi 
Politikai Iskoláról és a jelentkezés feltételeiről bővebb információ a képzés honlapján olvasható.
 A programot a Pro Iuventute Egyesület támogatja.

Idén július 3-án indultunk útnak olyan világot teremteni 
magunknak, amilyenben élni szeretnénk. Sorozatban a 
harmadik esztendő, amikor a táborozók közösen elvonulunk 
hat napra, hogy ezalatt építsünk, összeérjünk, formálódjunk, 
imádkozzunk, tanuljunk és másként éljünk. Ez alkalommal 
Algyógyra vezetett az utunk: az ifjúsági központ tökéletes 
szálláshelyet biztosított, a 11. századi körtemplom pedig 
minden napszakban emlékeztetett rá, hogy egy folyamatnak 
vagyunk az apró részei és ebbe a rövidke futásba kell nekünk 
értéket vinni, szeretetteljes kapcsolatokat teremteni és egyre 
inkább érteni, hogy mi magunk is istenországa építői vagyunk.

 
 Megérkezésünk és a szobák elfoglalása után készítettünk egy csoportképet, hogy az itthon 
aggódó szülőket megnyugtathassuk. Ennek az elcsípett pillanatnak a varázsa pedig egész hétre 
kitartott, ugyanis a jó Isten a fejünk fölé felhőből szívet formált, jelezve, hogy gondviselésével, 
szeretetével, áldásaival végig velünk lesz. 

folytatas a harmadik oldalon

Szeptember végéig lehet jelentkezni 
az Erdélyi Politikai Iskolába

Unitárius gyermektábor
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RMDSZ kormányzati siker: 110 új iskolabuszt 
kapnak a diákok

 Az RMDSZ által vezetett fejlesztési minisztérium 110 új 
iskolabusz beszerzésére biztosított finanszírozást 2022-ben. 
„A közbeszerzési eljárást elindítottuk és megkötöttük a szer-
ződéseket, amelyek alapján most 110 buszt osztanak ki ország-
szerte” – jelentette be Cseke Attila.

 Az RMDSZ közigazgatási szakpolitikusa, volt fejlesztési 
és közigazgatási minisztere elmondta: az iskolabuszok elosz-
tására a megyei tanácsok tesznek javaslatot, és azokhoz a 
vidéki iskolákhoz kerülhetnek, ahol a legnagyobb szükség van 
ezekre.

 „Az iskolabuszok beszerzésével az ingázó diákoknak, 
a családoknak segítünk, mert tudjuk, hogy gondot jelenthet 
vidéken a gyermekek iskolába szállítása. Az RMDSZ támogatja, 
mindig is támogatni fogja a minőségi oktatást, és segít megte-
remteni az ehhez szükséges infrastruktúrát nagyvárosokban és 
vidéken egyaránt”

Csoma Botond az RMDSZ új szóvivője

 Az RMDSZ képviselőházi frakcióvezetőjét kérte fel 
szóvivőnek Kelemen Hunor szövetségi elnök, aki elfogadta a 
felkérést.

 Az elmúlt négy év tapasztalatai azt mutatják, hogy a 
szóvivői szerep gazdagította a kommunikációt a magyar közös-
séggel és a közösséget tájékoztató sajtóval. Az RMDSZ elnöke 

ezért tartotta fontosnak, hogy Hegedüs Csilla távozása után 
biztosítsa a folytonosságot, ezúttal még inkább fókuszálva 
a bukaresti központú román nyelvű sajtójelenlétre. „Csoma 
Botond hiteles, nagy munkabírású, tapasztalt politikus. A 
Szövetség képviselőházi frakciójának vezetőjeként eddig is 
szószólónk volt Bukarestben a román tévékben és Erdélyben 
a magyar nyelvű médiában. Otthonosan mozog Bukarestben, 
ismeri a román újságírókat, ugyanakkor régóta aktív kapcso-
latban áll az erdélyi magyar sajtóval is. Botondtól azt kérem, 
hogy segítse elő és tegye jobbá a gyors és hatékony kommu-
nikációt, és ne hátráljon meg a kérdések elől” – hangsúlyozta 
Kelemen Hunor a felkérést követően.

Idén harmadik alkalommal kerül sor a romániai 
egyetemisták és főiskolások fórumára

 Augusztus 16-án a Victoria Palotában megnyitották a 
Romániai Egyetemisták és Főiskolások Fórumát, amelyet 3. 
alkalommal szerveztek meg a romániai diák- és ifjúsági egye-
sületek, a Fenntartható Fejlődés Főosztállyal együttműkö-
désben, a kormány magas szintű képviselőinek jelenlétében. 
A rendezvényt már második alkalommal tiszteli meg jelenlé-
tével Románia miniszterelnöke.
 A nagyszabású projekt megnyitó rendezvényén, a 
mintegy 150 külföldi és romániai diák előtt felszólaltak: 
Marcel Ciolacu, miniszterelnök; Borbély László államtanácsos, 
a Fenntartható Fejlődés Főosztály koordinátora; Natalia-Elena 
Intotero, családügyi, ifjúsági és esélyegyenlőségi miniszter; 
Bogdan-Gruia Ivan kutatási, innovációs és digitalizálási 
minister; Cătălin Vișean, az egészségügyi minisztérium állam-
titkára; Ioana Dospinescu, az FRSP társalapítója és a Romanian 
Business Leaders közéleti menedzsere.
 Borbely László államtanácsos, a Fenntartható Fejlődés 
Főosztály koordinátora, mint a rendezvény házigazdája és 
fő partnere kiemelte, hogy a diákszövetségek és a kormány 
közötti együttműködés olyan kapocs, amely az állami intéz-
mények és a romániai fiatalok közötti párbeszéd lehetőségét 
jelenti. „Az elmúlt évekhez hasonlóan a Fórum 7 bizottságában 
lezajlott megbeszélések nyomán megfogalmazott állásfogla-
lások eljutnak az állami intézményekhez, és minden bizonnyal 
a párbeszéd alapját képezik a jövőben” – mondta. Az államta-
nácsos kiemelte a FFF és az FSRP közötti partnerség fontos-
ságát is: „3 éve dolgozunk együtt. A kulcsszó a partnerség. Csak 
párbeszéd és együttműködés révén építhetünk fenntartható 
Romániát.”

RMDSZ



3Nagy-Küküllő
folytatás az első oldalról

Az első közös délutánon egy kis ismerkedő és összerázó játék 
után, mindannyian kézhez kaptuk tarsolyunkat, hogy a közös 
idő alatt ebbe gyűjtögessük a látható és láthatatlan kincseinket. 
Felvarrtuk rá nevünk kezdőbetűit, majd a csapatzászlókba és 
himnuszokba tömörítettük az együttlét örömeit és mindazt, 
amit reméltünk magunknak a tábor idejére.

A reggeli áhítatok alatt, a jézusi hasonlatok mentén, minden 
nap megpróbáltunk még közelebb kerülni ahhoz, amit az 
istenországa munkálása, építése jelent számunkra: szívünkbe 
rejtettük, hogy nem (mindig) nagy dolgokra van szükség, 
hanem apró szeretetmorzsákra, jó választásokra, az Istennel 
élt mindennapok egyszerűségére és erejére. Így indultunk hát 
mi is minden nap utunkra.

Az isteni ígéret az időjárásban is kitartott és minden beterve-
zett utat és kirándulást meg tudtunk ejteni: hála érte! Kedden 
csodás napsütésben túráztunk el a feredőgyógyi vízesésig, 
ott hűsültünk egy jót. Majd a római kori fürdő maradványait is 
megnéztük és úgy indultunk haza. Hosszú út volt, de szép és 
ebből is látszott már, hogy milyen nagyszerű csapat vagyunk! 
Délután a fafaragás művészetébe nyertünk betekintést Molnos 
Iván faragóművész vezetésével.

Szerdán a dévai várba sétáltunk fel és emlékeztünk meg egyhá-
zalapító püspökünkre, Dávid Ferencre. Az ódon vár árnyé-
kából hoztunk a tarsolyunkba követ, emlékeztetőül. Délután a 
vajdahunyadi várat vettük be és az ottani legendák tanulságait 
szívtuk magunkba. Megfáradtan, de élményekben gazdagon 
tértünk vissza estére a szálláshelyre és még volt erőnk egy kis 
mulatságra is.

Csütörtökön, a kedvező időjárást kihasználva a mádai szorosba 
indultunk el, annak zeg-zugait felfedezni, ahol a természet 
szépségei közepette, egymás kezét fogva túráztunk végig a 
sziklák között, a visszaúton pedig a patak vizének hűvösében 
mártóztak meg a legbátrabbak. A keddi és a csütörtöki túrázást 

is Aknai Szilárd vezette, köszönet érte!

A természetközelségben összegyűjtött szépségélményünket és 
minden kreativitásunkat aztán délután a kavicsfestés örömeibe 
csatornáztuk bele Fodor Adél vezetésével.

            Pénteken már helyben maradtunk. Délelőtt Fazakas 
Tihamér és Fodor Tibor vezetésével a csapatok ügyességben 
és sportban mérték össze tehetségeiket, mindent beleadva 
(egyesek egy néhány bőrréteget is). Délután a gyertyaöntés 
rejtelmeibe nyerhettünk betekintést Fodor Tibor vezetésével, 
amikor is csavart gyertyát készítettünk.

            A szabad játék örömét aztán csak a tábortűz izgalma 
tudta legyőzni, az utolsó esti zárókört ugyanis a tűz pattogása 
és a karamellizált cukor illata lengte be. Szép csapattá nőttünk 
az együtt megtett út alatt, tarsolyunkban sok-sok kinccsel, 
lelkünkben sok felismeréssel, a közös imádságok csendjével 
és az éneklések örömével, az egymásra figyelés csodájával 
és minden olyan apró cselekedettel, amellyel Isten országát 
élhetőbbé, láthatóbbá, jóbbá és szeretetteljesebbé építjük.

            Másnap a záró istentiszteletre készültünk és búcsúztunk 
a helytől. Ám előtte még egyszer bebizonyítottuk, hogy milyen 
jól összeforrt csapat vagyunk, amikor látatlanban is felépí-
tettük az azonos várakat. Ünnep volt!

            A hazaérkezés után mindenki kipihenhette az össze-
gyűlt fáradalmakat és másnap a templomban, közös táborzáró 
istentiszteleten adtunk hálát mindazért, amit közösen megél-
hettünk: a közösségnek, a szülőknek is átadva egy-egy villanást 
a mi kis világunkból. Köszönjük a Gondviselőnek az ölelő szere-
tetet, amellyel végig kísért bennünket! És köszönjük támoga-
tóinknak, akik segítsége nélkül ez a kis világ nem születhetett 
volna meg.

            Fő támogatóink voltak: Jackovics Tamás úr, aki ismételten 
támogatja ezt az álmot és a medgyesi Romgaz, amely idén 
felkarolta és segítette gyermektáborunkat. Köszönjük továbbá 
a Communitas Alapítványnak a támogatását és köszönjük a Pro 
Mediensis egyesületnek, hogy a kisbuszokat idén is rendel-
kezésünkre bocsátották. Sok nagy és sok kis segítség, akarás 
vezetett el oda, hogy felépüljön ez a csoda. Hálás a szívünk 
mindenikért!

            Mi visszük tovább az itt megtapasztaltakat, segítünk 
másoknak is kincseket gyűjtögetni és bízunk benne, hogy a 
következő nyáron újra találkozunk. Isten áldja!
                                                                                    Bodor Lídia Emese
                                                                                    Unitárius lelkésznő
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Tánczos Barna: 1 milliárd lej a védett erdők 
tulajdonosainak, uniós jóváhagyást kapott az 

általunk kidolgozott támogatási program

Jóváhagyta az Európai Bizottság azt az állami támogatási prog-
ramot, amely alapján a következő öt évben összesen 1 milliárd 
lejt kapnak a védett erdők tulajdonosai, akik a fakitermelési 
korlátozások miatt bevételtől esnek el.  A 2023-2027 közötti 
periódusra szóló támogatási rendszert Tánczos Barna RMDSZ-es 
környezetvédelmi miniszter mandátuma alatt dolgozta ki a 
szaktárca és küldte el a brüsszeli testülethez jóváhagyásra.

„Az RMDSZ kiemelt vállalása, hogy támogatjuk a felelős erdő-
gazdálkodást, amely az erdő gazdasági-társadalmi hasznosí-
tása és a környezetvédelem közötti egyensúlyra épül. Minisz-
teri mandátumom alatt nem csak rendeztük a korábbi tarto-
zásokat a T1-es és T2-es besorolású védett erdők tulajdonosai 
felé, de olyan többéves támogatási programot dolgoztunk 
ki, amelyet most az Európai Bizottság is elismert. Ez alapján 
közvetlen támogatást kapnak az erdőtulajdonosok a ki nem 
termelt fa mennyiségével arányosan. Jelentős előrelépés a 
korábbi évekhez képest, hogy nem csak a magántulajdonosok, 
hanem az önkormányzatok is igényelhetik a támogatást, hiszen 
ők is bevételtől esnek el a védett erdőkre vonatkozó fakiter-
melési tiltások és korlátozások miatt” – jelentette ki Tánczos 
Barna RMDSZ-es szenátor.

2021-ben és 2022-ben, a környezetvédelmi tárca RMDSZ-es 
vezetésének idején összesen több mint 359 millió lej kompen-
zációt kaptak a védett (T2-es besorolású) és fokozottan védett 
(T1-es besorolású) erdők tulajdonosai. Ez a korábbi évek tarto-
zásainak kifizetését is magába foglalta.

Az új támogatási program a kormány jóváhagyása után 2027. 
december 31-éig biztosítja majd az környezetvédelmi korláto-
zások által érintett erdőtulajdonosok támogatását.

Antal Lóránt: a termelő-fogyasztók havonta 
igényelhetnek pénzügyi kompenzációt a 

többletenergiáért

Törvénytervezetet dolgozott ki és iktatott az RMDSZ a parla-
mentben, amely révén a villamosenergia-hálózatra csatlako-
zott termelő-fogyasztók által termelt többletenergia pénzügyi 
kompenzációja havonta lesz igényelhető, adományozható, 

illetve az értéke a gázszámla kifizetésére használható. Turos 
Lóránd, Szatmár megyei szenátor, az RMDSZ szenátusi frakci-
óvezetője elmondta: „Az RMDSZ prioritásként kezeli azokat az 
intézkedéseket, amelyek a megújuló energiaforrások felhasz-
nálását és fejlődését támogatják, hiszen az energiaválság köze-
pette a fenntarthatóságot jelenthetik. Ugyanakkor támogatni 
kell azokat a fogyasztókat, akik tudatosan átállnak megújuló 
energiaforrásokra.”

A termelő-fogyasztók napelemekkel állítják elő az áramot. 
Amikor a saját fogyasztásuknál többet termelnek, a felesleg 
az országos elosztó hálózatba kerül, amikor pedig kevesebbet, 
akkor onnan kapják az energiát. A fogyasztásuk értékét a 
maguk által megtermelt és az országos rendszerbe juttatott 
villanyárammal kompenzálhatják.

Jelen törvénytervezet értelmében a többletenergia után 
kapott pénzügyi kompenzáció értéke felhasználható lesz a 
gázszámla kifizetésére, amennyiben ugyanaz az áram- és a 
gázszolgáltató. Ugyanakkor a fogyasztók kérhetik azt is, hogy 
a többletet más, ugyanahhoz a szolgáltatóhoz tartozó fogyasz-
tóknak adományozzák, például rászoruló családoknak, kórhá-
zaknak, iskoláknak vagy akár olyan családtagoknak, akik más 
fogyasztási ponttal is rendelkeznek.

Antal Lóránt, Hargita megyei szenátor, az Energiaügyi, Ener-
getikai Infrastruktúra és Ásványi Erőforrások Bizottságának 
elnöke rámutatott: „Eddig több tízezer állampolgár döntött 
úgy, hogy termelő-fogyasztóként (prosumator) saját fotovolta-
ikus panelekkel termel megújuló villamos energiát. A jelenlegi 
jogszabályban előírt kompenzációs rendszer azonban nehézsé-
geket okoz. Jelenleg a legfeljebb 200 kW termelési kapacitással 
rendelkező termelő-fogyasztók mennyiségi kompenzációban 
részesülnek, és az általuk megtermelt többlet értékét későbbi 
fogyasztás céljából jelentik. Ez azt jelenti, hogy 24 hónap eltel-
tével pénzügyi kompenzációt igényelhetnek, ha még mindig 
pozitív egyenleggel rendelkeznek.”

A törvényervezet 
kezdeményezője hozzá-
tette: „Egy olyan kont-
extusban, amelyben 
a zöld átmenet stra-
tégiai projektté válik, 
jogalkotóként az a 
feladatunk, hogy 
megszüntessük azokat 
a szükségtelen korlá-
tozásokat, amelyek 
ezt a folyamatot akadályozzák. Ennek értelmében  a tervezet 
révén megszüntetjük azt, hogy ne csak 24 hónap múlva, hanem 
havonta is igényelhető legyen a többletenergiából származó 
pénzügyi kompenzáció. Továbbá meg kell akadályozni a nagy 
ellátó vállalatok esetleges visszaéléseit is, annak érdekében, 
hogy megkönnyítsük a potenciális termelő-fogyasztók dönté-
seit, és a polgárok jólétét helyezzük előtérbe a változó ener-
giapiacon.

A törvénytervezetet a kezdeményezők iktatták a parlamentben, 
és majd a szenátusi és képviselőházi munkálatokat követően 
nyeri el végső formáját.

www.rmdsz.ro
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42 iskolabusz elindult a szórványba

 A Rákóczi Szövetség a Magyar Kormány támogatásának 
és bizalmának köszönhetően a tavaly Felvidéken sikeresen elin-
dított és üzemeltetett iskolabusz hálózatát bővítheti. Ennek 
megfelelően idén szeptembertől együttműködésben az Iskola 
Alapítvánnyal 38 vadonatúj iskolabuszunk az erdélyi szórvány 
34 magyar iskolájába 430 iskolakezdő és alsó tagozatos kisdiák 
iskolába járását segítheti.

 Erdélyben iskolabuszaink Arad, Kisiratos, Kisjenő, Pécska, 
Zimándújfalu, Újszentes, Temesvár, Lugos, Petrozsény, Déva, 
Medgyes, Torockó, Székelykocsárd, Magyarpéterfalva, Beth-
lenszentmiklós, Nagyenyed, Brassó, Kőhalom, Négyfalu, Szász-
régen, Beszterce, Körösfő, Torda, Dés, Máramarossziget, Nagy-
bánya, Érmihályfalva, Nagyvárad, Köröstárkány, és Nagysza-
lonta magyar kisiskolásainak utazását segíthetik.

 Nagy örömünkre szolgál, hogy szeptembertől további 4 
busszal bővülhet a tavaly óta 16 járműből álló felvidéki isko-
labusz hálózatunk is. Így Nagyszarva, Hetény, Léva, Ipolyvisk, 
Ipolyság, Ipolynyék, Ipolybalog, Ipolyvarbó, Losonc, Rozsnyó, 
Szepsi, Kassa, Bodrogszerdahely és Vaján magyar iskolái 
mellett idén szeptembertől iskolabuszhálózatunk kiterjedhet 
Szenc, Diószeg, Nagycétény, és Szádudvarnok magyar iskoláira 
is.

 Mindez azt jelenti, hogy 2023 szeptemberétől a Rákóczi 
Szövetség tulajdonában és üzemeltetésében álló 58 iskolabusz 
48 településen 53 magyar iskola 780 kisdiákjának utazását 
segítheti az iskola és a lakóhely között.

 A külhoni magyar iskolák léte a magyar közösség megma-

radásának lehetősége. A magyar iskola választása a magyar 
jövő választását jelenti, hiszen minden egyes magyar kisdiák a 
magyar nyelv és a magyar kultúra őrzője.

 Az iskolabusz a szórványban is biztosítja a magyar iskol-
aválasztás lehetőségét, hiszen biztonságosan leküzdi a távol-
ságot a lakóhely és a magyar iskola között.

 Az iskolabuszok ünnepélyes átadására 2023. augusztus 
21-én került sor Budapesten.

 A határon túli magyarság megmaradásához döntő fontos-
ságú az iskolahálózat fenntartása, a magyar nyelvű oktatás 
biztosítása, fejlesztése - mondta Semjén Zsolt. Elmondta: 1700 
óvodában, 1243 általános iskolában, 259 középiskolában és 
húsz felsőoktatási intézményben tanulhatnak magyar nyelven 
a gyerekek.

 A miniszterelnök-helyettes köszönetet mondott a 
Rákóczi Szövetségnek a program koordinálásáért, hozzátéve: 
bízik abban, hogy a felnövő gyerekek büszke magyarok lesznek, 
akik majd gyerekeiknek adják tovább a magyar kultúrát, a 
nyelvet, a magyar öntudatot, mert ez jelenti a nemzet megma-
radását.

 Az eseményen Gulyás Gergely, Miniszterelnökséget 
vezető miniszter is azt hangsúlyozta, hogy a határon túli 
magyarok önazonosságának, a közösségek és a kultúra megőr-
zésének legjobb eszköze az iskola. A miniszter kiemelte: a 
kormány az alaptörvényben rögzítettekhez híven felelősséget 
vállal a határon túl élő magyarok sorsáért, támogatja a magyar 
közösségeket.

 Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke elmondta: a Rákóczi 
Szövetség iskolabuszprogramja ötszáz, szórványban élő 
gyereknek adja meg a lehetőséget, hogy magyar iskolába 
járhasson Erdély 11 megyéjében.

 Csáky Csongor, a Rákóczi Szövetség elnöke arról beszélt, 
hogy a magyar iskola választása egyet jelent a magyar jövő 
választásával, és minden külhoni gyerek, aki magyar iskolába 
jár, őrzője a magyar nyelvnek és kultúrának. Kitért arra, hogy a 
Rákóczi Szövetség mindig is kereste és keresi azokat a lehető-
ségeket, amelyekkel lassítani lehet az asszimilációt a külhoni 
területeken. Ennek egyik eszköze az iskolabusz-hálózat elindí-
tása - mondta.

 A Budapesten átadott járműveket Kozma Imre áldotta 
meg.

www.rakocziszovetseg.hu
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 Antal Árpád, Sepsiszentgyörgy polgármestere, az 
Országos Önkormányzati Tanács elnöke csütörtökön tartott 
sajtótájékoztatója keretében bírálta azt a sürgősségi kormány-
rendelet-tervezetet, amely az önkormányzatok költségvetését 
csökkentené. Ezzel a rendelettel a kormány a helyi önkormány-
zatokat, illetve a kis- és középvállalkozókat lehetetleníti el.

 „Alapvetően három nagy problémám van ezzel a terve-
zettel: nem történt konzultáció az önkormányzati struktúrákkal, 
súlyosan sérti a helyi autonómia elvét, és azok, akik megfogal-
mazták ezt a sürgősségi kormányrendeletet, úgy gondolják, hogy 
egy önkormányzatnak, egy polgármesternek az a feladata, hogy 
hidat építsen, és minden forrást betonba fektessen, és nem az, 
hogy közösséget építsen, mert minden olyan költséget megpró-
bálnak megnyirbálni, ami a  kultúráról, sportról, szabadidős tevé-
kenységről szól” – hangsúlyozta Antal Árpád, Sepsiszentgyörgy 
polgármestere.

 Az elöljáró megkongatta a vészharangot: ha ezt a sürgős-
ségi kormányrendeletet ebben a formában elfogadják, mind-
amellett, hogy az alkotmányellenesség kérdése is felmerül, a 
kormány egy olyan intézkedéséről beszélhetünk, ami a helyi és 
megyei önkormányzatok működésébe brutális módon beavat-
kozik. 

 „Én értem azt, hogy a kormány elszámolta magát, amikor 
a költségvetést állította össze, ezt korrigálni kell. Ez megold-
ható például egy olyan szolidaritási adóval, amelyet az RMDSZ 
javasolt, ami csak a nagy cégeket érinti” – tette hozzá a polgár-
mester.

Veszélyben az Andrei Mureşanu Színház

 Ami a közszférát illeti, az RMDSZ vezető politikusa 
úgy véli, hogy a rendrakást a központi apparátussal kellene 
kezdeni, nem az a megoldás, hogy megint az önkormányza-
toktól próbálnak elvenni hatásköröket, forrásokat, embereket.

 „Nem jöhet a kormány és nem mondhatja azt, hogy nem 
lehetnek 50 alkalmazottnál kevesebbel rendelkező intézmények, 
mert különböző méretű városokról beszélünk, nem ugyanazt 
jelenti Bukarestben vagy Temesváron egy 50 fős intézmény, mint 
Kovásznán vagy Sepsiszentgyörgyön. Ez a kulturális intézmények 
esetében azt fogja jelenteni, hogy például Sepsiszentgyörgyön 

az Andrei Mureşanu Színháznak szűnne meg az önállósága és 
össze kellene olvasszam a Tamási Áron Színházzal és leépítsek 15 
százalékot. Nincs köze a valósághoz ennek a megközelítésnek. 
De ugyanakkor Erdély többi részén, ahol a magyarok vannak 
kisebbségben, a magyar kulturális intézményeket és az önállósá-
gukat veszélyezteti” – tette hozzá az elöljáró. 

 A helyi önkormányzatokra vonatkozó rendelkezéseket 
a polgármester szerint törölni kell ebből a tervezetből. A 
kormánynak pedig azzal kellene foglalkoznia, hogy rendet 
tegyen a központi adminisztrációban. Romániában létezik arra 
vonatkozó jogszabály, amely a lakosság számának függvé-
nyében határozza meg a helyi önkormányzatok alkalmazotta-
inak létszámát, ezért más korlátozás nem szükséges.

 „Olyat én még Romániában, amióta politikában dolgozom, 
nem láttam, hogy egy kormány azokat az önkormányzatokat 
büntesse, amelyek alkalmazottainak száma az országos átlag 
feletti. Nincsenek szavak, amivel ki lehet fejezni. Ez a helyi auto-
nómiába való brutális beavatkozás, annak ellenére, hogy a Helyi 
Autonómia Európai Chartáját Románia ratifikálta” – emelte ki a 
polgármester. 

 Az elöljáró mielőbbi találkozó szükségességét sürgette 
a Municípiumok Szövetsége (AMR) és a kormány képviselői 
között, még a rendelet elfogadása előtt, annak érdekében, 
hogy tisztázzák az összes, helyi adminisztrációt érintő kérdé-
seket.

www.rmdsz.ro

Antal Árpád megkongatta a vészharangot: a kormány 
súlyosan csorbítani akarja a helyi autonómiát!
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Vizaknai magyar napok

Ötödjére szervezte meg a Vizaknai Magyar Napokat a helyi 
református gyülekezet. Az eseménysorozat augusztus 19-20-án 
zajlott a vizaknai református erődtemplom és környezetében. 
Az első nap istentisztelettel indult, majd festmény kiállítás 
megnyitóra került sor András Ibolya Ildikó és Sipos Imola hely-
béliek műveiből. Ezt követte a Medgyesről érkezett Gyöngy-
virág Néptánccsoport előadása. A gúlyásebéd előtt a közösség 
idős tagjai meséltek a régi épületekről, szokásokról, mint az 
egykori Vizaknai Bíróságról és börtönről, de a húsvéti öntözés 
szokásáról és a szerenádozásról.

Az esti programok 9 órától kezdődtek egy rövid kabaré jele-
nettel, majd kosaras bállal folytatódott, amelyen a közösség 
két fiatalja, az esemény szervezői, Bíró Sarolta és Fekete Loránd 
zenéltek. Az est egyik várva várt pillanata volt a tombolák kisor-
solása.
Vasárnap délelőtt hálaadó istentisztelettel folytatódott az 
ünneplés, amelyen igét hirdetett Nt.Miklósi Mátyás Csaba, a 
Brassói Református Egyházmegye esperes-lelkipásztora, és 
amely keretén belül felavatták az újonnan kialakított Ifjúsági 

Tábor-Központot. A táborhelység célja az ide érkező ifjúság 
identitásának formálása, a keresztyén értékrendre nevelés. 
Az ünnepi beszédek sorát Béres Levente, helyi lelkipásztor 
indította, aki röviden kitért az egykori Tanító ház történetére. 
Elmondta, hogy 1970-ben államosították az épületet, 2007-ben 
visszaszolgáltatták, de a tulajdonba vétel elhúzodott 2012-ig. 
A felújítási munkák 10 évet vettek igénybe, amely folyamatot 
támogatta a Magyar Kormány, a Bethlen Gábor Alap, a Vizaknai 
Polgármesteri Hivatal és az Erdélyi Református Egyházke-
rület. Az ő beszéde után Csíki-Mákszem Loránd, a gyülekezet 
volt lelkipásztorának köszöntötte az egybegyülteket, majd 
elhangzott Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség Nemzet-
politikáért felelős államtitkárának köszöntő levele. Őt követte 
Predescu George Claudiu polgármester úr ünnepi beszéde. A 
sort Székely Pál zárta, a Vizaknai Református Egyházközség 
főgondnoka, aki fiatalabbakhoz szólva elmondta, hogy amit 
ők is örökségbe kaptak, azt átadják most használatra, de eljön 
annak is az ideje, hogy örökségként hátrahagyják. Biztatta az 
egybegyülteket, hogy ne feledjék, mindvégig Isten cselekedett 
a közösség érdekében!

 A templomból az ünneplő közösség átvonult a tábor-
helyhez, ahol leleplezték az emléktáblát, az avatási szalagot 
átvágták, majd az esperes áldást mondott. Ezt követően 
lehetőség volt megtekinteni a felújított épületet, fotósoro-
zaton az elmúlt 10 év történetét. Az asszonyok jóvoltából 
szeretetvendégségre is sor került. A teljes eseménysorozatot 
támogatta a Communitas Alapítvány és a Vizaknai Református 
Egyházközség.      
     Sipos Imola

Támogatók - Partnerek
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